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Kirjoittamisen iloa jo vuodesta 2013 

LAPSUS CALAMI



Joulukuu
Lapsus Calami on Riian

Suomalaiset Lääketieteen
Opiskelijat ry:n ainejärjestölehti,

joka ilmestyy kaksi kertaa
vuodessa. Tänä vuonna täyteen

tulee 10 vuotta.

 Tällä kertaa vuorossa on
loppuvuoden versio.
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Hyvät kanssa-RiSLOlaiset,

Vihdoin se on täällä - joulu! Omalla kohdalla tämä onkin kategoriassa “ihmisen
parasta aikaa” ehdottomasti top 3 kärkijoukossa. Parasta aikaa myös siksi, että
semesteri on vihdoin taittunut loppurutistusta vaille valmiiksi. Ja mikä semesteri se
onkaan ollut! Huhut ”seven heaven” pitivät kuin pitivätkin paikkaansa. (Että
nuoremmille terveiset - kyllä se siitä!) Kurssien suorittamisen ja opiskelun lisäksi
onkin aidosti ollut mahdollisuuksia harrastaa ja tehdä itselle mieluisia asioita, nähdä
ystäviä ja nauttia Riika-elämästä. Tässä matkustaessani kotiin onkin ollut aikaa
ajatella, kuinka erilainen viimeinen puolivuotinen on ollut verrattuna edellisiin.
Ainakin omalla kohdalla. 

Tämä puolivuotinen onkin ollut hyvä muistutus vapaa-ajan ja levon tarpeesta. Että
aina ei tarvitse stressata itseään ihan puhki jonkun suoritteen vuoksi. Pienen tai
suuren. On hyvä muistaa, että kun tekee parhaansa, se riittää. Ja jos se joskus vaatii
toisen yrityksen, niin siitäkin selviää. Note to self: kunhan muistaa palautua kunnolla,
on enemmän energiaa ja mielenkiintoa ylipäänsä opiskella mitään.

 Yhdessä lehden toimituskunnan kanssa pohdiskelimme aloittaessamme
tämänkertaisen Lapsus Calamin toimittamista, että mikä olisi meille keskeinen
sanoma tuoda eteenpäin. Yhteistuumin päätimme nostaa esille ”opiskelijan
hyvinvointi” -lähtöistä ajatusta. Ja tämähän voikin tarkoittaa yhtä monta asiaa kuin on
lukijaa! On sinun tapasi pitää huolta itsestäsi sitten liikunta, kalastaminen, lukeminen,
kutominen, maalaaminen, saunominen, kahviloiden kiertäminen tai vaikka ihan vaan
puistoissa käveleskely,

PÄÄKIRJOITUS

tahdoimme koota lisää vinkkejä Riian
mahdollisuuksista tehdä ja nähdä! Sekä
tietysti tuoda opiskelijalähtöistä näkökulmaa
opiskeluiden sekä töiden tasapainottamiseen.
Mikäli olisin kysynyt juuri sinulta, mikä on
sinun tähänastinen kokemuksesti
opiskelemisesta tai työelämästä, olisit
todennäköisesti kirjoittanut erilaisen
muistelman kuin mitä tämänkertaiseen
painokseen kokosimme. Olkoon tämä siis
hyvä muistutus, että ei ole yhtä oikeaa
matkaa maaliin, ja on ihan ok perjantai-
iltaisin harrastaa vaikka saven maalausta
Quizlet-korttien sijaan.

Toivotamme mukavia lukuhetkiä jokaiselle.
Hyvää joulun odotusta ja iloista uutta vuotta!

Meri Hirsimäki
Lapsus Calami -toimikunnan puheenjohtaja
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Puheenjohtajan 
KUULUMISET

Kippis tälle (ja 
seuraavallekin) 
vuodelle!

Moikkamoi jäsenistö,

ensimmäiset hienoiset lumisateet ovat
laskeutuneet Riikaan ja viimeistään nyt
semesteri painaa kovaa päälle.
Puolivuosikas on kaasuteltu taas
edeltävääkin kovempaa, ainakin omasta
mielestä. Ensimmäinen kandikesä on
allekirjoittaneella takana, ja jo hieman
haikein tunnelmin suuntaan kohti viimeistä
kokonaista semesteriä täällä Riiassa.

Hallitus on painanut perinteiseen tapaan
kovaa työtä, eniten se on toki näkynyt
jäsenistölle tapahtumien merkeissä.
Syyskuussa approiltiin ensimmäistä kertaa
”hieman” isommalla porukalla, ja ne
approthan oli ihan hurja menestys! Muuten
olemme saaneet viettää syksyä koulutusten
lisäksi myös liikunnan ja muun viihteen
parissa.

Vaikka tapahtumat näkyvät kaikista eniten
jäsenistölle, tekevät hallitus ja toimikunnat
paljon myös näkymätöntä työtä.
Edunvalvontaa on harjoitettu SML:n
toimesta, palaveerattu Valviran kanssa,
edustettu liittokokouksissa sekä tietenkin
ylläpidetty yhteyksiä sisarkandiseuroihin.

Tällä hallituskaudella on katsastettu
edeltävää enemmän edunvalvontaa myös
hammaslääketieteen opiskelijoiden
puolesta. Myös RiSLO:n Drive uudistettiin
muutaman kahvikupin voimalla.
Edunvalvonnan lisäksi on myös tuunattu
RiSLO:n sisäisiä toimintatapoja, sekä paljon
kaikkea muuta.

Puheenjohtajuutta on nyt takana vuosi, ja
edessä vielä toinen. Uusi hallitus on myös
valittu, ja heihin pääset tutustumaan tämän
lehden sivuilla. Itse odotan tulevaa
hallitusvuotta todella innolla, saimme
kokoonpanoon uusia kasvoja sekä riveissä
jatkaa jo monen monta konkaria.

Kliseiltä ei ainakaan minun puheenjohtajan
palstalla voi välttyä, koska en vain
yksinkertaisesti voi olla sanomatta kiitos
meidän upeille toimihenkilöille! Jokainen
hallituspesti on omalla tavalla
palkitseva ja rankka, mutta itse voin
rehellisesti sanoa, että ilman näitä ihmisiä
en jaksaisi tehdä päivääkään tätä hommaa.

On ollut ilo tutustua todella moneen
ihmiseen tapahtumissa, tulkaa siis aina
jatkossakin juttelemaan!

Terkuin,
PJ Sinikka Karjalainen
LK5 RSU
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HALLITUS 
esittäytyy

Puheenjohtaja

Varapuheenjohtaja

Sinikka Karjalainen
9. semesteri

“Lempimuisto lapsuudesta?”

Olen kasvanut kahden kulttuurin ja maan välissä, 
joten lapsuudessa pääsin reissaamaan 

paljon, ja nämä ovatkin jääneet 
parhaiksi muistoiksi. 

Sitä kuuminta 1990-luvun muotia lapsuuskuvassa
kenties havaittavissa...

Viivi Räty
6. semesteri

Lempimuisto on vuodelta 
2006 Pariisin Disneylandista.

Pääsihteeri

Elsa Viljakainen
4. semesteri

Mun parhaimpiin lapsuusmuistoihin
kuuluvat ehdottomasti 

koko perheen purjehdusreissut
Saaristomerellä.
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Tapahtumavastaava

SML-edustaja

Rahastonhoitaja
Jaakko Kataja
8. semesteri

Taika Springare
3. semesteri

Iida-Liisa (aka Iitu) Heikkilä
7. semesteri

Eläimet ja erityisesti koirat ovat lapsesta 
saakka olleet lähellä sydäntä niin kun 

kuvan ilmeestäkin näkyy, mutta 
niiden sylissä pitäminen vaati 

hieman harjoittelua...

 Heppahulluna sanoisin,
että lapsuudessa paras
muisto lienee se, kun 
10 vuoden iässä sain
ensimmäisen ponini
yllätyslahjaksi äidiltä.

Lempikuvani on vuodelta 2005, jossa
päälläni on tuo vihreä villapaita. Se on äitini

minulle eskarilahjaksi neuloma ja tässä
kuvioituna onkin lempieläimeni, koira. Pidin
paitaa päällä kuulemma myös silloin, kuin

vuodenaika ei enää villapaitaa vaatinut. 
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Some- ja
tiedotusvastaava

Tapahtumavastaava

Fuksivastaava

Annika Ilva
8. semesteri

Lilja Pelkonen
4. semesteri

Parhaat muistot ovat perheen yhteiset 
hiihtolomareissut ja sisarusten antama

kova koulutus lautailuun.

Ilona Salmela
7. semesteri

Lapsuusmuisto: Söin pienenä
salaa äitini huulirasvoja. (No

ne oli hyviä!)

Lemppari-lapsuusmuisto
on kyllä isovanhempien

kanssa vietetty aika.
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Päätoimittaja

Oskari Kanervo
5. semesteri

Pienenä mietteliäänä poikana jo
mietin suuria totuuksia ja mm.

ihmisen biologiaa. Yksi kesäinen
päivä lähimmän leikkipuiston

kiikussa istuskellessani katsoin
mietteliäästi isääni ja kysyin:

“Onko äiti syönyt minut ja Reetan,
kun kerran olimme äidin

vatsassa?” Uteliaisuus ei ole
kadonnut, mutta karmivat

totuudet ovat pilanneet lapsen
viattomuuden. Kuvassa

jokakeskiviikkoinen harrastus eli
Aku Ankan lukeminen.

Onnea uuteen
hallituskauteen!
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- Kronvalda-puisto ja kiinalainen paviljonki
- Kipsalan naapuruston puiset talot

- Kemerin kansallispuisto
- Ragakapa-puisto

- Lielupen metsät ja dyynit Jurmalassa
- Viesturdarzs
- Babelitis-järvi

- Lucavsala-puisto
- Krisjana Valdemara –esplanadi

- Laventelitila Marupessa
- The Quiet Center –naapurusto

opiskelijalle

Riian parhaat paikat

Riika – Baltian maiden tunnetuin kaunotar!

Lähialueella sijaitsevat kultarannat somistavat
viihtyisää sekä arkkitehtuuriltaan
mahtipontista kaupunkia. UNESCO:n
suojelemat historialliset rakennukset antavat
vierailijalle mahdollisuuden matkustaa ajassa
taaksepäin, mutta kontrastien kaupunki on
myös tunnettu omasta neuvostoliittolaisesta
historiastaan. Mielestäni Riika on enemmän
tapahtumarikas pääkaupunki, kuin
ulkonäöllään säkenöivä metropoli.

Latvian luonto on samankaltainen kuin
Suomessa, mutta paikalliset puistot eroavat
omilla ainutlaatuisilla teemoillaan. Lisäksi
kaupungin rönsyilevä infrastruktuuri vie
mennessään.

Anna Pinski
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- Kalve Espresso Room Nr. 3
- Kafejnica Berta

- Lido Café
- Buberts Café

- Chat Café

Vegaaniset kahvilat:
- Kozy Eats

- MiiT Coffee
- Maza Terapija
- Nirvana Raw

- 2Eat falafel & hummus
- RamenRiga
- Booch cafe

Paikalliset kertovat mielellään puistojen
sekä kaupungin nurkkien
perustamisesta ja merkityksistä, joten
latvialaisen kanssa ystävystyminen
kannattaa! Tosin sateisella säällä
kehotan pysymään kahviloissa, sillä
koko kävelykokemus saattaa vääristyä
märkien sukkien takia. Nyt kun olen
maininnut kahviloista, niin seuraavat
vievät voiton:

Taide-entusiasteille Riika on kuin
aarrearkku pulppuavan sisältönsä kanssa.
Kulttuurikissoille suosittelen hartaasti
etenkin modernin taiteen museoita
klassisia unohtamatta:

- “Survival Kit” -taidefestivaali
(Latvian centre for Contemporary

Art)

- Kim? (jo nimestä päätellen
henkeäsalpaava museo)

- Islamilaiset kulttuuritalot,
ortodoksiset, katolilaiset,
luterilaiset sekä muiden

uskontojen kirkot (niin uskoa
harjoittaville kuin kiinnostuneille)

- Mikhail Chekhov –teatteri
(enimmäkseen venäjänkielistä

tuotantoa, mutta myös
englanninkielistä)

- Latvian kansallinen ooppera- ja
balettitalo

- Mustapäiden talo

- ART Platz (sisältää teemuseon)

- Kirjaklubi, jossa voi tehdä
vaihtokaupat (Instagram:

@robertsbooks)

- Riga Ghetto ja Latvian
holokaustimuseo

10



- Latvian kansallinen taidemuseo,
Museum of decorative arts and
design, Rigas Birza –taidemuseo

(kuukauden viimeisenä
sunnuntaina pääsy on ilmainen)

- Riga Film Museum (kuukauden
ensimmäisenä keskiviikkona

pääsy on ilmainen)

- Pauls Stradins lääketieteen
historian museo (ilmainen pääsy

torstaisin klo 17-19)

- Latvian arkkitehtuurin museo
(ilmainen pääsy arkipäivinä)

- Zanis Lipke -memoriaali, Latvian
sotamuseo, Kansalliskirjaston

museo (ilmainen pääsy)

Urheileminen ja oman kunnon
ylläpitäminen jatkuu myös ulkomailla,
joten juoksulenkin voi suunnitella
Daugava-joen lähistölle. Kauniit
vaihtuvat maisemat sekä nouseva syke
nopeuttavat endorfiinin kulkeutumista
etuotsalohkoon. Tämän lisäksi voi
liikuttaa omaa kehoa muilla tavoilla.

- Pilates-studio (Instagram:
@mint_riga)

- Seinäkiipeily (Instagram:
@virsotneclimbing)

- MyFitness tarjoaa lukuisia
kursseja tanssista

nyrkkeilyyn

- Maras Dikis –puistossa
hölkkääminen

- Jooga koiranpentujen
kanssa (Instagram:
@puppy_yoga_lv)

- Aerojooga (Instagram:
@zfirstudio)

Öisin kaupungin valtaa
tanssimafia, vaikka ei joisikaan
alkoholia lainkaan. Vanha
kaupunki on tuttu tämän osalta,
mutta kannattaa käydä etenkin
seuraavissa baareissa ja klubeissa:

- LGBTQI+ -ystävällinen klubi
Skapis

- Dzili violets –pub sekä baari
- Piana Vyshnia

Opiskelijalompakko saattaa usein olla
tiukoilla, mutta kulttuurinälkää ei
tarvitse sysätä syrjään.
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- Elpa
- Ceptuve ČAU

- Pullman-hotellin
terassikahvila

- Hereford Shop and
Kitchen

- Restorāns Čemodāns
(punajuuririsotolle

suosittelut!)
- DOM ( hieman kalliimpi)

Riika ei rajoitu vanhaan kaupunkiin tai
baareihin, sillä kaupungin ihmeet
alkavat tulemaan esille, kunhan itse
innostuu mahdollisuudesta tutustua
maahan ja sen ihmisiin.

- Telegram-kanava
@notboring_riga
- Rantapallo-sivu

- Tripadvisor - Riian
virallinen sivu

www.liveriga.com

Loppuen lopuksi kehotan itse
ottamaan selville, mitä Riiassa
tapahtuu. Sosiaalinen media on
täynnä informaatiota kaikista
aktiviteeteista:

Kun opiskelee Riiassa, tulee
väistämättä vietettyä kaupungissa
myös omia tärkeitä vuosipäiviä sekä
muita juhlia. Etenkin, jos haluaa
ystävällistä ja laadukasta palvelua
sekä suussa sulavaa lämmintä
ruokaa, kannattaa varata aikaa
näissä riikalaisissa ravintoloissa:

KÄY TSEKKAAMASSA ANNAN

ESITTELYVIDEO RIIAN NÄHTÄVYYKSISTÄ!
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TAPAHTUU
RiSLOssa 

16.9. - Kick-off ja Fuksiaiset

Fuksiaisista jäi ihan huippu fiilis! Oli ihana päästä tutustumaan uusin ihmisiin ja
osallistua rastien tehtäviin ryhmänä. Loistava tapa startata lukuvuosi! 

Nella, 1. semma

Alkoholittomia vaihtoehtoja oli
hyvin tarjolla myös, esim.

tehtävissä shotit ja muut juomat
oli varattu alkoholittomina

versioina. Myös baareissa oli
hyvä valikoima alkoholittomia
juomia. Suosituksena kaikille:

Magnolia-drinkki
alkoholittomana Cartellista

(Torņa iela 4)! 
 Katri  

30.9. - Laatucup by
Laatupäivystäjä

Osallistuminen Baltian
lääketieteen opiskelijoiden

padel-turnaukseen oli
todella virkistävä kokemus

ja se tarjosi hienon
tilaisuuden tutustua

muihin lääkisopiskelijoihin
urheilun merkeissä.
Kiitokset järjestäjille,

osallistujille ja erityisesti
meidän vastustajillemme
hienosta turnauksesta!

Joel Jalovaara

Laatucup oli todella
hyvin järjestetty

tapahtuma, joka loi
mukavaa

yhteisöllisyyttä
lääkisopiskelijoille. Iso

kiitos järjestäjille ja
kaikille osallistujille,

toivottavasti nähdään
samoissa merkeissä

ensi vuonna!

Rebecca Malmberg
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30.9. - Vecriga-approt

Urheilun merkeistä suunnattiin
suoraan vanhaan kaupunkiin
pitämään yhdessä hauskaa 

approjen merkeissä!

6.10. - KuoLOn 51. vuosijuhlat

Lämmin merituulinen tervehdys kuljetettu Riiasta Kuopion aurinkoiseen syyssyliin.
Ruska on kohdillaan Suomessa, kun taas Latvian mailla vielä on ollut hellepäiviä
vastikään. Kandimajoitus oli ihanaa vieraanvaraista kollegiaalisuutta, jonka saa
kiitoksena ja vastapalveluksena korvata majoittamalla kollegaa RisLOn vujujen
yhteydessä. Juhlapaikkana toimi idylliseen järvimaisemaan sijoittuva hotelli 
IsoValkeinen. Cocktail-tilaisuus oli miellyttävä
ja intiimi tilaisuus kutsuvieraille. Perinteinen
Riga Black Balsam pääsi muiden lahjajuomien
kanssa kostuttamaan isäntä- ja
emäntäjoukon huulia. Tarton vahvistus Niko
oli päässyt myös paikalle. Kuololaiset olivat
välittömiä ja lämpimiä meitä kutsuvieraita
kohtaan. Jäi ihana tunnelma juhlasta ja ruoka
oli todella hyvää. Erittäin maistuvaa lohta,
joka vieläkin nostattaa veden kielelle! Jatkot
sujuivat mukavassa ja rennossa hengessä
turkulaisten ja kuololaisten kanssa tanssin ja
yhteiskaraoken merkeissä paikallisessa
Apteekkarissa. Kaikki olivat sopivasti nuotin
vieressä, mikä vain nostatti tunnelmaa
entisestään kohti kattoa. Kuopio tuli tutuksi
paikkana, jonne on jatkossakin tervetullut
käymään! 

Terkuin Aada Ukkonen & Netta Nietosniitty
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On mahtavaa, että myös täällä meren
toisella puolella pääsee olemaan osa
perinteistä yliopistokulttuuria, josta

paitsi jääminen olisi ainakin
allekirjoittanutta jäänyt harmittamaan.

Fuksiaisissa muihin fukseihin entistä
paremmin tutustuminen sekä Barbie-

sitsien ihana yhteishenki lisäsivät
tunnetta siitä, että Riiassa ei

suomalaisen lääkisopiskelijan tarvitse
jäädä yksin. 

Senja, 1. semma 

7.10. - Barbie-sitsit

7.10. - VisLOn vuosijuhlat

Samanaikaisesti RiSLOa
edustamassa olivat pitkän linjan

hallituslaiset puheenjohtaja
Sinikka Karjalainen sekä

rahastonhoitaja Jaakko Kataja. 
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Juhlat alkoivat neljältä iltapäivällä cocktail-tilaisuudella OLK:n omalla jo
ennestään tutulla kiltatalolla Walhallalla. Paikalle oli saapunut edustusta
ympäri Suomea, ja saimme nauttia kuohuviinin kera tarinat ja esittelyt useille
kutsuvieraiden tuomille lahjoille (eli ainakin neljälle erilaiselle pullolle Jallua).
Päällimmäisenä mieleeni jäi esitys Eino Leinon mielestäni parhaasta runosta
“Hymyilevä Apollo”. 

Viimeisenä oli minun vuoroni kiittää kutsusta ja onnitella OLK:ta 63 vuodesta
sekä esitellä RiSLOn vakiolahja eli pullo Riga Balsamia. Säästääkseni sekä
omiani että muiden makuhermoja valitsin pullon herukanmakuista likööriä,
enkä alkuperäistä herkkua. Pienten varoitusten jälkeen nautimme pullosta
latvialaisen juomalaulun kannustamana.

Cocktail-tarjoilujen jälkeen lähdimme yhteiskuljetuksella kohti Hotel Radisson
Bluta ja virallista juhlatilaisuutta. Yhteinen juhla saatiin käytiin illan isäntien
puheen jälkeen kilistelemällä laseja omaan korvaan vieraalta kuulostavan “tsö
tsöö” -kippiksen voimin.

Ilta oli täytetty erinomaisilla puheilla, joista korostui professori Terhi Tapiaisen
juhlapuhe, jossa hän kannusti juhlakansaa pysähtymään ja nauttimaan
hetkistä opiskelun keskellä, koska muuten huomaa kuuden vuoden kuluneen
hieman liiankin nopeaan. Lopulta saimme myös viime vuodelta uupuneen
kahvin avecin, vaikka itse kahvilla kestikin saapua.

14.10. - OLK:n 63. vuosijuhlat

Sain kunnian edustaa
RiSLOa Oulun
Lääketieteellisen Kilta ry:n
63-vuotisjuhlilla Oulussa.
Toinen lento Riiasta
Helsingin välietapin kautta
saapui Ouluun 8:20, ja
ensimmäinen asia agendalla
olivat päiväunet. Jatkettujen
yöunien jälkeen olikin
pikkuhiljaa aika alkaa
valmistautua iltaan.
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Jatkoille siirryttiin takaisin meri-ilmaan
Walhallaan, jossa ilta jatkui yön
pikkutunneille asti joko tanssilattialla
tai saunan ja paljun lähimaastossa.
Iltaa säestivät sekä DJ että livebändi.

Kuudenkymmenenkolmen vuoden
aikana Oulun Lääketieteelliselle Killalle
on muodostunut paljon perinteitä,
joiden jatkumoa oli hienoa todistaa.
Toivon, että RiSLO saavuttaa vielä yhtä
hienon iän ja muodostaa omat
perinteensä, joita jatketaan
vuosikurssilta toiselle tietämättä
välttämättä, mistä ne ovat saaneet
alkunsa.

-Oskari Kanervo, päätoimittaja

14.10. - RiSLO goes to
Kemeri National Park by

Onniterveys

Rebecca, Inga, Juulia, Lotta
ja Roosa nauttimassa

kansallispuiston
sateisesta säästä.
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21.10. - TKL:n vuosijuhlat

RiSLOa edustamassa
Taika Springare sekä

Venla Kärkkäinen.

22.10. - RiSLO goes
Bouldering

27.10. - Halloween-sitsit

RiSLOn Halloween-sitsit
yhteistyössä Vaasasta asti

saapuneen Tutti ry:n kanssa!

(Tutti ry = Vaasan yliopiston
tekniikan ja innovaatiojohtamisen

akateemisen yksikön
opiskelijoiden ainejärjestö)

18

Boulderoimassa Falkors Bouldering centrsissä.
Tämäkään sporttitapahtuma ei vaatinut 

ennakko-osaamista, koska paikalla oli ohjaaja
neuvomassa niin vasta-alkajia kuin

kokeneempiakin.



12.11. - Retki Laiman
Suklaamuseoon

RiSLOlaiset pääsivät
tutustumaan Laiman

suklaatehtaan historiaan ja
suklaanvalmistuksen saloihin
oppaan kanssa. Tämän lisäksi

jokaisella oli mahdollisuus
osallistua workshoppiin, jossa

valmistettiin itse
suklaakonvehteja.

2.12. - Päiväretki
Tallinnaan

4.-5.12. - Vireys x RiSLO
goes Spa

VireysTerveys saapui
RiSLOlaisten iloksi viemään

mukaan ilmottautuneita
onnekkaita opiskelijoita

rentoutumaan 
Espa Riga Spahan!
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Mukava reissu, kuunneltiin
joululauluja ja vierailtiin ihan täyteen

buukatulla joulutorilla! Tässä me 7
matkaan löytänyttä sennua, loput

olivatkin sitten fukseja!
Viivi, 6. semma



9.12. - Pikkujoulusauna

Pitkän semesterin siis kruunasi
RiSLOn oma pikkujoulusauna.

Ensi vuonna uusien tapahtumien
parissa nähdään!

Kiitos myös koulutuksista! 11.10. - Medimatkat-info

19.9. - Länsi-Uudenmaan
koulutusillallinen

12.10. - Kymenlaakson
hyvinvointialueen

koulutus ja illallinen

24.10. - Mehiläinen &
Orion

22.11. - Terveydenhuolto.com

30.11. - Satapsykiatrian
koulutus ja illallinen

15.-16.11. - Laatukiertue by
Laatupäivystys
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Notta oli sauna lämpösenä ja väki
ilosella päällä! Oli kyllä kivaa ja

myös alempien semmojen
porukka oli löytänyt paikalle, 

mikä on aina positiivista!
Elias, 7. semma



 ihan manunaKESÄ
Moro! 

Olen Lauri, jotkut tuntevat Riimuna.
Opiskelen tällä hetkellä RSU:ssa 7.
semesterillä ja voin kertoa, että
ainakin tähän asti ”seven is heaven”
pitää paikkaansa! Kesällä olin
kahdella eri työmaalla, Kauhavalla
terveyskeskuksessa ja Seinäjoen
keskussairaalalla ortopedialla.
Molemmat työt olivat mukavia, mutta
todella erilaisia keskenään. 

Kauhavalla työpäivät alkoivat
mukavasti vasta kello kahdeksan
maissa. Työmatkaksi pyörällä tuli noin
5 min, joten aikaisin ei töihin
tarvinnut herätä. Aamuisin potilaat
käytiin läpi yhdessä kandin kanssa
ennen aamun kiertoa. Hoitajilta
yleensä saimme summaavan
potilaslistan, josta oli kätevää
tarkistaa mm. perussairaudet,
tulosyy, apuvälineet, ja edellisen
päivän määräykset. 

Amanuenssin roolissa kiertäminen on
hyvin opettavaista, mutta
sivustaseuraajan rooli vaatii välillä
kärsivällisyyttä, ettei kierto käy
yksitoikkoiseksi. Kierron jälkeen
luvassa oli joko lounas tai
paperihommia riippuen kierron
kestosta. Pääasiassa minun
toimenkuvaani kuului epikriisien,
decursuksien ja mahdollisten radi-
pyyntöjen tekeminen.  

Myös sanelua tuli harjoiteltua - tätä
taitoa kyllä suosittelen opeteltavaksi heti
amanuenssina, tulevaisuudessa
hommat sujuvat sitten nopeammin.
Jos paperihommien jälkeen aikaa jäi,
siirryin yleensä loppupäiväksi monille
Rislolaisillekin tutun RSU:n alumnin
Mikael Makkosen iltapäiväkerhoon eli
kiirevastaanotolle. Tämä oli mukavaa
puuhaa, sillä Mikael antoi minun tehdä
paljon itse: pääsin mm. suturoimaan,
vaihtamaan Cystofixia, poistamaan
kynnen, injektoimaan kortisonia, sekä
tutkimaan ja haastattelemaan potilaita.  
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Elokuun ajaksi siirryin Seinäjoelle
ortopedialle. Siellä minua vastassa
odotti pitkälle ja hyvin jalostettu
amanuenssin viikkojärjestys. Täällä
joka viikolle oli ”lukujärjestykseen”
määrätty päivän sijoitus. Tämä
saattoi tarkoittaa joko osastoa,
tiettyä leikkaussalia tai poliklinikkaa.

Tämä vaihtelu teki työstä todella
mukavaa ja monipuolista, sillä
jokainen päivä oli vähän erilainen.
Rutiinejakin toki löytyi, sillä jokainen
aamu alkoi ortopedian yhteisellä
röntgen-miitingillä – täällä katsottiin
läpi yhdessä ortopedin kanssa lista
yöllisistä päivystyspotilaista,
edellispäivän leikkauksien post-op-
kuvia sekä konsultaatiopyyntöjä
osaston tai polin potilaista. Samalla
tehtiin päätös jatkosta: leikataanko ja
koska.  

Salipäivinä orton osastolla pääsin
assisteeraamaan kaikissa sen salin
leikkauksissa, mihin minut oli
merkitty. Mieleenpainuvimpana
minulle jäi, kun
rannekanavaleikkauksen yhteydessä
pääsin itse skalpellilla avartamaan
rannekanavaa. Mukavimpia
leikkauksia olivat polven
protetisoinnit. 

Näistä kolmesta vaihtoehtoisesta
kierrosta salipäivät olivat
ehdottomasti omia lemppareita ja
välillä saatoinkin päästä saliin, vaikka
listalle oli merkitty esim. osastopäivä. 

Polipäivinä sitten yhdessä ortopedin
tai erikoistuvan lääkärin kanssa
pidimme vastaanottoa. Yleensä sain
mahdollisuuden ensin itsenäisesti
tutkia ja haastatella potilaita, seniorin
käydessä vielä läpi papereita. Tämän
jälkeen potilasta haastateltiin vielä
uudelleen seniorin toimesta, mikäli
jotain jäi kysymättä tai vaati
tarkennusta. Lisäksi seniori tutki
potilaan lävitse vielä itse. 

Muutamana päivänä pääsin myös
päivystyspoliklinikalle seuraamaan
kirurgian etupäivystäjää. Tämä oli
todella mielenkiintoista, vastaan tuli
muutama vähän rajumpikin tapaus,
jotka painuivat kyllä mieleen.  

No mitä jäi käteen?
Kokonaisuudessaan kesä oli
todella mukava ja opettavainen.
Seinäjoen ortopediaa suosittelen
kaikille, joita vähänkään kiinnostaa
erikoistua operatiiviselle alalle.
Terkkaa suosittelen, jos on
suunnitelmissa viettää
ensimmäinen kandikesä TK:ssa –
saa hyvän pohjakäsityksen, miten
perusterveydenhuolto oikein
toimii.  

Lauri Hiljanen
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Kesä tuli 
Kesä meni

joku välistä sen veti 
Vihdoin! Ensimmäinen kandikesä ja sen haasteet.
Varsinainen kesä olikin, uusia haasteita tuli koettua paljon!
Näitä olivat sekä lääketieteelliset haasteet, että hankaliin
tapauksiin liittyvien tunteiden käsittelyn haasteet. Lisäksi
aloin ymmärtämään kokeneempien lääkäreiden kyynisyyttä.

Vietin heinäkuun Porvoon sisätaudeilla ja elokuun
Hyvinkään keuhko- ja infektio-osastolla, joissa molemmilla
on käytössä tuo pahamaineinen Apotti. Molempiin
sairaaloihin päätin hakea hyvien yhteyksien vuoksi,
Helsingistä nimittäin kulkee Porvooseen HUS:in kustantama
bussi, jolla etenkin idästä pääsee helposti perille.
Loppupeleissä kuitenkin päädyin arvostamaan unen määrää
enemmän ja päätin kulkea autolla (luonto kärsi, mutta niin
minäkin - unen puutteesta). 

Kesä alkoi laittamalla lupahakemukset Valviraan ja
stressaamalla niiden saapumisesta ajoissa. Onneksi
kuitenkaan Porvoossa manuillessa ei lupia vielä tarvinnut.
Sain rauhassa opetella Apottia, kirjaamista sekä käytännön
menetelmiä sillä välin, kun kandit ja erikoistuvat kantoivat
raskaamman taakan. 

Lisäksi Porvoo oli itselleni varsinainen kielikylpy, monet
potilaat sekä kandit puhuvat nimittäin ruotsia. Omaksi
onnekseni kandit puhuivat kuitenkin myös suomea aina
oman ymmärtämättömyyteni iskiessä. Nopeasti selvisi hyvä
yhteishenki kaikilla tahoilla - hoitajat, sihteerit, kandit ja
vanhemmat lääkärit olivat todella mukavia, eikä kertaakaan
pelottanut kysyä tyhmiä keneltäkään.  
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Loppujen lopuksi potilaiden määrä oli kuitenkin itselleni
sopiva, sain melko vapaasti valita potilasmäärän ja pian
hoidinkin jo lähes saman määrän potilaita kuin erikoistuvat.
Kuitenkin on hyvä pitää mielessä, että määrä ei kerro
kaikkea - nopeasti selvisi, että osa potilaista on todella
helppohoitoisia ja samalla toiset tarvitsevat kattavasti eri
konsultaatioita sekä tutkimuksia. 

Konsultointi oli kuitenkin helppoa ja erikoislääkärit olivat
osaavia. Ensimmäinen oma konsultaationi tosin jännitti
toden teolla, kuitenkin sekin luonnistui nopeasti, kun muisti,
miten puhutaan.  

Tuli elokuu ja siirryin Hyvinkäälle kandiksi hoitamaan
infektiopotilaita. Heti ensimmäisenä päivänä selvisi, ettei
työsarka kuitenkaan rajoittuisi pelkkiin infektiotapauksiin.
Usein infektio-oireelliset potilaat osoittautuivatkin olevan
aivan jotain muuta. Käytännössä tämä tarkoitti
infektiopotilaita ihotaudeista onkologisiin tapauksiin tai
neurologisista ortopedisiin potilaisiin. 

Välillä jopa kirurgiset potilaat syystä tai toisesta päätyivät
hellään hoitooni. Työn määrä kasvoi valtavasti verraten
manuiluun, olihan se kuitenkin turhankin helppoa manuna
lähteä kotiin aikaisin. Etenkin ongelmat Apotin kanssa
lisääntyivät, lähes päivittäin sai tapella ja oppia
työskentelemään tuon rakkaan ohjelmiston kanssa. Onneksi
erikoistuvat ja seniorit kuitenkin auttoivat valtavasti tässäkin
kaiken muun lisäksi.  

Heinäkuu kului vauhdilla ja stressivapaana, olihan manuilu
kuitenkin lomaa verrattuna koulun penkillä istumiseen -
etenkin päivinä, jolloin pääsi lähtemään jo klo 14 jälkeen.
Kaikenlaisia potilaita tuli kohdattua ja valtavasti opittua
vastaavia kandeja ja erikoistuvia seuratessa. Seniorit
opettivat ja neuvoivat todella hyvin hankalissa tapauksissa.
Kandeja oli osasto täynnä, joten potilasmäärä oli
kohtuullinen kaikille. Porvoo osoittautuikin
kandiystävälliseksi sairaalaksi, ja voin suositella sitä kaikille.  
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Huolimatta vaikeista tilanteista pääsin osastolla sitäkin
useampaan mukavaan kohtaamiseen ja niihin liittyviin
hoitoihin. Kiire oli läsnä päivittäin, sillä Suomessa opiskelevia
kandeja ei elokuussa enää työskennellyt. No, sainpahan
enemmän kokemusta. Tuli nähtyä paljon reuma-,
kardiologisia- ja yleissisätautisia potilaita pelkkien
infektiopotilaiden lisäksi. 

Lopulta Hyvinkää ei todellakaan jättänyt ilman kokemuksia
tai muistoja. Opin kesän aikana hoitamisen lisäksi
käsittelemään uudenlaisia tunteita ja niiden käsittelyä.
Tärkeintä on puhua, eikä jättää asioita sanomatta mielen
päältä. Omasta itsestään on hyvä huolehtia potilaiden lisäksi.
Vaikka kuulostaakin kliseeltä, niin opin sen todeksi - ikinä ei
tiedä mitä tapahtuu, ja elämästä kuuluu nauttia täysin
rinnoin pienistä murheista välittämättä. 

Lisäksi kykenin luopumaan mentaliteetista ”en kuitenkaan
näe tuota tautia ikinä”. Ja onneksi kesä ei mennyt pelkästään
työskennellessä, koska viikonloppuisin kerkesin käymään
festareilla ja muissa kissanristiäisissä tarpeeksi ensi kesää
odotellessa. 

NIKLAS DEMIR 

Ensimmäisen viikon aikana Hyvinkäällä kohtasin myös
kuoleman ensimmäistä kertaa hoitosuhteessa. Täytyy
todeta, että mikään ei aiempi ei tähän valmista, ei etenkään
koulu. Toki on itsestään selvää, että tällä alalla kohdataan
ikäviä tilanteita – en kuitenkaan uskonut sen kohtaavan näin
pian. Monesti kursseilla on fiilis, että ”en kuitenkaan törmää
näihin tapauksiin”. Todellisuus kuitenkin välillä iskee päin
näköä ja uudet tilanteet sattuvat eteen, kun niitä vähiten
odottaa. 

Vaikka kuoleman mahdollisuus olisikin jo etukäteen tiedossa
syystä tai toisesta, hankalaa se kuitenkin on, kun on jo
hetken kerennyt potilaaseen tutustumaan. Vaikeinta oli
omaisten kanssa keskustelu, jolloin pitää hillitä oma suru,
ilman tunteilua ei kuitenkaan myöhemmin selvitty
kotimatkalla. Suuri apu ja lohtu löytyi kuitenkin läheltä,
koska kihlattuni kanssa on onneksi helppo keskustella
tapahtumista.  
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Satu MajavaTYÖN JA OPISKELUN
YHDISTÄMINEN:

Ennen opintojen aloittamista pohdin ja tuskailin pitkään, voinko tehdä samaan aikaan
töitä. Yritin myös etsiä tietoa siitä, ovatko jotkut opiskelijat onnistuneet yhdistämään
opintoihin mahdollisen työnteon (osa-aikaisen tai kokoaikaisen). Törmäsin ainoastaan
kollegoiden kokemuksiin manuilusta ja kandina työskentelystä joko loma-aikoina tai
viikonloppuisin. 

Nyt lähes vuoden kokemuksen jälkeen voin todeta, että työskentely kouluaikanakin on
jokseenkin mahdollista. Työn tulee vain olla tarpeeksi joustavaa hyvin vaativien opintojen
rinnalle. 

Lisäksi olen päätynyt pohtimaan, voiko työnteko jopa antaa tarvittavaa breikkiä
opinnoista ja luoda uutta motivaatiota opiskeluun. Jos pohdit opintojen ja työnteon
yhdistämistä, niin voin self help -tyyppisesti todeta: if you can dream it, you can do it! 

Tämän upean vinkin lisäksi jaan kuitenkin seitsemän vinkkiä tai kysymystä, joita olen
pohtinut viimeisen vuoden aikana. Näiden pohjalta voi pohtia, onko omaa
työntekoa mahdollista onnistuneesti yhdistää opintoihin.

Disclaimer:

Mahdotonta?

1. Aika on tärkein resurssimme. Tarjoaako työ tarvittavaa joustoa
ja voitko tehdä sitä mistä vain ja milloin vain? Nämä asiat
mahdollistavat ainakin minulle työskentelyn yhteensovittamisen
vaativan opiskeluaikataulun kanssa.

2. Yhdistä työ mahdollisuuksien mukaan muuhun palauttavaan
toimintaan. Voitko tehdä töitä esimerkiksi viikonloppuisin
Suomessa, ja näin saada hieman paussia Latviasta?

3. On tärkeää muistaa, että joskus 55 % on 100 %. Tässä hyvä
vinkki myös muille, teit töitä tai et.

4. Voiko työsi tiukan paikan tullen joustaa enemmän kuin opinnot?

5. Muista, että RSU on jokseenkin joustava, mutta erittäin
joustamaton. Älä odota erityiskohtelua!

6. Älä vertaile omaa opiskeluasi tai opiskelumäärääsi muiden
kollegoiden tekemiseen.

7. Jos ei ole pakko tai et halua – älä tee töitä. Ehdit varmasti
työskentelemään myös opintojen jälkeen.

Tämän on kirjoittanut
luovan

alan yrittäjä, 
jonka työnteko on 

paljon vapaampaa kuin
monella muulla alalla.
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Terveisin,
Hoitajat

1.Kysy, emme tuomitse. Vaikka olisitkin jo toiminut lääkärin
sijaisena, on paljon paikkakuntaisia eroja.

2. Selvitä heti alussa paikalliset yhteistyötahot, kuinka esimerkiksi
sosiaalityö ja fysioterapia toimivat? Miten potilaan jatkohoito
informoidaan? Kuka ohjelmoi labrat?

3. Miten toimit akuuttien voinnin muutosten sattuessa?

4. Saattohoito - tämä tulee toistumaan, joten on hyvä kirjata
itselle heti ylös. Lääketieteellisten asioiden lisäksi on hyvä
keskustella myös muista asioista, jotka potilas haluaa toteutuvan
elämän loppuvaiheessa.

5. Muista että potilas on sinulle yksi monista, mutta lääkärinä olet
todennäköisesti potilaan ainut lääkärikohtaaminen tuona
päivänä.

6. Hoitaja viettää ison osan päivästä potilaan kanssa, ja hän
saattaa huomata myös pieniä asioita potilaan voinnissa.
Kannattaa siis kysyä hoitajilta ja lukea myös hoitokertomuksia.

7. ET OLE YKSIN!

8. Sekä se perinteinen: pääset pitkälle olemalla ihminen
ihmiselle. Tervehdi, sano rehellisesti jos unohdit tehdä jotain, tai
teit virheen.

Erään nimeltämainitsemattoman terveyskeskuksen 
hoitajien terveiset nuorille kandidaateille:
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Kiitos
Lehden toimikunnan

jäsenille:

Anna Pinski
Reetta Heikkinen

Sekä muille toimitukseen
osallistuneille:

Sinikka Karjalainen
Lauri Hiljanen
Niklas Demir
Satu Majava

Taitto ja kuvitus:

Meri Hirsimäki
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